
Door een lockdown begon het jaar 2022 helaas met gesloten museumdeuren.  
Terwijl in de loop van januari steeds meer sectoren open mochten, bleven theaters 
en musea op slot. Als ludiek protest riep de Museumvereniging op tot actie.  Musea 
 veranderden voor één dag in een sportschool, zodat ze toch bezoekers konden 
 ontvangen. Wij  organiseerden op 19 januari een lesje ‘nautische gymnastiek’.  
Het leverde veel  aandacht op in de regionale media en zelfs bij de NOS.  

Op 26 januari mochten ook musea 
onder voorwaarden weer open. In 
de daaropvolgende weken kwam het 

museumbezoek langzaam weer op gang. Vooral bij 
lezingen merkten we nog een terughoudendheid bij 
bezoekers die maar langzaam verdween. Pas na de 
zomer gaven musea, net als bioscopen en theaters, 
aan dat de bezoekerscijfers weer richting het niveau 
van voor corona kropen. Dat was in ons museum niet 
anders. Op 31 december telden we over het hele jaar 
27.201 reguliere museumbezoekers. Daarmee zitten 
we dicht bij de aantallen van 2019 (en voor corona 
dus) toen we 28.065 bezoekers ontvingen. Hierbij 
zijn overigens nog niet de ruim 11.000(!) bezoekers 
meegerekend die tijdens de herfstvakantie op het licht-
festival Luna Waterstad afkwamen en in onze binnen-

tuin het videokunstwerk van de Japanse kunstenaar 
Norimichi Hirakawa bekeken. Tijdens die vakantie, 
toen er iedere avond meer dan 1000 mensen door het 
museum liepen, leek corona alweer heel ver weg. 

Deelname aan Luna – als een van de negen locaties in 
Sneek waar lichtkunst te zien was – sloot aan bij een 
van de belangrijkste doelen die we ons als museum 
voor 2022 stelden, namelijk met een vernieuwende 
programmering nieuw publiek kennis laten maken 
met het museum. Dit geldt ook voor de theater-
voorstelling Door het donker, die in november elf keer 
in het museum werd opgevoerd. Beide evenementen 
vergden veel van de medewerkers, maar zorgden ook 
voor veel dynamiek en nieuw bezoek in het museum. 
En dat smaakt naar meer.
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Bezoekers van Lichtfestival Luna Waterstad  
in de binnentuin van het museum.

Algemeen 
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Foto die Heleen Haijtema maakte  
voor de expositie Windstil.

Videokunstwerk van de Japanse kunstenaar  
Norimichi Hirakawa.



Bezoekers

 2022 2021 2020
 Gesloten wegens corona 4 weken 24 weken  14 weken

 0-5 jaar 1.161 4% 1.106 6% 878 4%
 6-18 jaar 1.552 6% 1.837 10% 1.436 7%
 Volwassenen 9.247 34% 5.492 30% 7.021 35%
 Groepsbezoeken 1.042 4% 345 2% 358 2%
 Leden 453 2% 255 1% 545 3%
 Scholen 2.414 9% 1.381 8% 794 4%
 Gratis 3.618 13% 1.076 6% 1.392 7%
 Museumkaart 7.507 28% 6.230 35% 7.728 38%
 Totaal 27.201 18.048 20.326
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Op 1 oktober ging Aaltje Sprik na een dienstverband van maar liefst  
34 jaar met  pensioen. Aaltje was jarenlang een vertrouwd gezicht bij de 
 balie van het museum en daarnaast verantwoordelijk voor de boekhouding. 
Tot onze vreugde heeft Aaltje aangegeven als vrij williger aan het museum 
verbonden te willen blijven. We mogen een beroep op haar doen voor de 
 museumwinkel en catering. Met Aaltjes vertrek moesten we op zoek naar een 
vervanger voor de financiële administratie. Die vonden we in Marjan Flapper, 
die op 1 september bij het  museum begonnen is. De balie-uren van Aaltje 
zijn over genomen door Joke Leeverink en Nynke Wiersma. Bovendien kregen 
we bij de balie versterking van Anny van Ommen- Strikwerda en Jetteke 
Otten. Ook Grytsje Feitsma kreeg een  uitbreiding van haar contract als 
coördinator van onze  vrijwilligers en de groepsontvangsten.

Personeelsbezetting

Op 31 december 2022 was de personeelsbezetting als volgt:

Balie
Bettie Boersma-Dijkstra (ook administratie)
Joke Leeverink-Boorsma (ook facilitaire zaken en groepsontvangsten)
Anny van Ommen-Strikwerda
Jetteke Otten 
Nynke Wiersma-Hansma

Coördinatie vrijwilligers en groepsontvangsten
Grytsje Feitsma

Financiële administratie
Marjan Flapper

Educatie
Anke Roorda
Merijn van Veen

Collectie en tentoonstellingen
Jelle Koenen (collectie- en bibliotheekregistratie,  
tentoonstellingen en onderzoeksbegeleiding)
Freerk Bokma (collectie- en gebouwenbeheer,  
fotografie en opbouw tentoonstellingen)

Museum- en marketing coördinatie
Arjanne Nijp

Directie 
Hester Postma

Anny van Ommen-Strikwerda en  Jetteke Otten 
begonnen in 2022 als baliemedewerker.

Aaltje Sprik krijgt op haar laatste werkdag een  
bos bloemen van penningsmeester Kees Burghgraef.

Personeel, vrijwilligers en bezoekers

Marjan Flapper, de nieuwe 
medewerker financiën.

Bijzonder om te vermelden is de inzet van collega Freerk Bokma.  
Naast zijn werk als collectie- en gebouwenbeheerder speelde hij mee in 
de theatervoorstelling Door het donker. Dit betekende dat hij vanaf mei 
meerdere keren per week in de avonden moest repeteren en vlak voor 
de speelperiode nog  vaker. Ook maakte hij het decor voor de voorstel-
ling. Het was dus een intensief jaar voor Freerk en we zijn trots op zijn 
deelname en inzet voor dit bijzondere project.

Vrijwilligers

Het tuinonderhoud, de catering, educatieve  projecten, collectie-
werkzaamheden, kerstversiering, weekenddiensten als suppoost, 
 stadswandelingen en rondleidingen. Het hele jaar konden we weer een 
beroep doen op ons team van 108  vrijwilligers. We namen afscheid van 
Stijnie Otto, Neeltje Albada, Peta Kuperus en Janke Boorsma. Jarenlang 
hebben zij zich ingezet voor de tuin en catering. Jan Visser verzorgde 
jarenlang met veel  enthousiasme stadswandelingen voor het museum, 
maar zag zich  genoodzaakt te stoppen. Joukje Bos stopte met haar werk 
in de tuin, maar blijft nog wel inzetbaar voor de catering.

In het najaar was het met Luna Waterstad en de theater voorstelling  
Door het donker druk in het  museum. Bij beide  projecten was in de 
avonduren de inzet van veel vrijwilligers nodig. Tijdens Door het donker 
werkten we iedere avond zelfs met twee  ploegen. Het was mooi om te 
zien dat niet alleen de museumvrijwilligers maar ook die van VVV Sneek 
zich direct aanmeldden om de projecten tot een  succes te maken. Onze 
zorg vooraf over de  in roostering van zoveel vrijwilligers bleek daarmee 
al snel ongegrond.

Freerk Bokma in theatervoorstelling  
Door het donker.



Vereniging, twee stichtingen en samenwerking

Voor het derde jaar op rij konden wij rekenen op steun van het 
 Mondriaanfonds met een bedrag van € 30.000,-. De bijdrage die we 
mochten ontvangen, kwam op een moment dat de bezoekerscijfers 
in museumland nog zorgelijk waren. Het stimuleerde ons om volop in 
te zetten op onze publieksprogrammering. Van de Haubois Bootsma 
Stichting ontvingen we een bijdrage van € 1.000,- Voor projecten 
en  tentoonstellingen deden we een beroep op diverse fondsen. Zo 
werd de pop-up tentoonstelling In love with Cecilie die we tijdens de 
Tall Ship  Races met Museum het Hannemahuis in de  Harlinger  haven 
organiseerden, ondersteund met bijdragen van de  Kingmastichting, 
Stichting De Grote Zuidwesthoek en een fonds dat anoniem wil blijven. 
De provincie Fryslân droeg bij aan de fototentoonstelling Windstil van 
Heleen Haijtema, die we tijdens de  triënnale Arcadia organiseerden. De 
familietentoonstelling  Expeditie Sterke Yerke, van olievervuiling tot plastic 
soup werd groten deels gefinancierd door de Vereniging Fries Scheepvaart 
 Museum en de Lions Club Sneek. De theatervoorstelling Door het donker 
kon behalve door de inkomsten uit de ticketverkoop, gerealiseerd 
worden dankzij subsidie van Gemeente Súdwest-Fryslân en bij dragen 
van de Stichting Het Old Burger Weeshuis Sneek, Stichting Sneek 1818 
en een tiental  sponsoren uit Sneek en omgeving. 

Stichting Museum De Fryske Winter

Met het bestuur van de stichting werd uitgebreid gesproken over 
de  vernieuwing van de presentatie in de IJszaal. Op 26 oktober 
 organiseerden de stichting en het museum gezamenlijk een lezing.  
In een goed gevulde zaal kwam Mark Hilberts vertellen over zijn  
biografie van Jeen van den Berg.

Samenwerking

Voor of namens het museum maakte ik deel uit van een aantal besturen, 
werkgroepen en netwerken: 
-  Stichting De Grote Zuidwesthoek 
-  Stichting Oud Sneek
-  Jury voor de Kleine Bouwprijs Sneek van het Siebold Hartkampfonds
-  Raad van Advies van het Kolleksjesintrum Fryslân
-  Steunpunt Monumentenzorg Fryslân
-  Netwerk Zuiderzeecollectie 
-  Wurkgroep Maritieme Skiednis van de Fryske Akademy
-  Werkgroep Dag van de Elfstedentocht
-  Stichting Samenwerkende Musea Súdwest-Fryslân
-  Stichting Cultuurplein Súdwest-Fryslân
-  Toerisme Alliantie Fryslân

Jelle Koenen heeft zitting in de Adviescommissie Historische Schepen 
van de Gemeente Súdwest-Fryslân en het Netwerk Maritieme Bronnen.

Anke Roorda en Merijn van Veen participeerden in verschillende educatieve 
samenwerkingsverbanden van musea en andere culturele instellingen:
-  Fries Educatief Platform
-  Cultuurnetwerk van cultuurbureau Akte2
-  Werkgroep Kultuer Edukaasje mei Kwaliteit
-  Werkgroep Kunst- & Cultuurdagen in Sneek
-  Stichting Klompkesilen
-  Samenwerkingsverband Werkgroep Skûtsjesilen

Vooral binnen de stichting Cultuurplein Súdwest-Fryslân werd in 2022 
intensief samengewerkt. Deze stichting is een belangrijke gespreks-
partner voor het lokale bestuur en aanjager van culturele evenementen 
in de gemeente. Zo organiseert het Cultuurplein jaarlijks het Uitfestival 
in de gemeente. Het bestuur bestond in 2022 naast ondergetekende 
uit Rixt Heegsma, directeur Bibliotheken Mar en Fean, Wiebren Buma, 
directeur Cultuur Kwartier Sneek, Pascal Arts, directeur Cultuurhistorisch 
centrum De Tiid en Willem van Loenen, namens alle amateurverenigingen 
met vrijwilligers. In aanloop naar de gemeenteraadsverkiezingen op  
9 maart organiseerde het Cultuurplein een cultuurdebat in de 
 Noorderkerk in Sneek. Arjanne Nijp had namens het museum een 
 belangrijke rol in de organisatie en productie van deze debatavond. 
Ook verzorgde zij de pr en marketing voor Gaia, de grote wereldbol van 
de Britse kunstenaar Luke Jerram die gedurende de culturele  triënnale 
Arcadia door heel Friesland reisde en dankzij de inspanning van het 
 Cultuurplein van 28 juli tot en met 14 augustus te zien was in de 
Broerekerk in Bolsward. Maar liefst 15.000 bezoekers kwamen af op de 
metersgrote installatie die in de oude kerk spectaculair werd uitgelicht.
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Stichting Fries Scheepvaart Museum

De samenstelling van het bestuur was per 1 januari 2022 als volgt: 
Willem de Vreeze (voorzitter), Lourens Touwen (penningmeester), 
Maaike de Jong (secretaris), Jeannette Ritchi-Hofland en Friso van Drooge 
(beide als leden en afgevaardigden van de Vereniging Fries Scheepvaart 
Museum). In het najaar zijn Maaike de Jong en Lourens Touwen na twee 
bestuurlijke termijnen afgetreden. Het bestuur wordt bijgestaan door 
vier adviseurs: de drie leden van het dagelijks bestuur van de Vereniging 
Fries Scheepvaart Museum en de directeur van het museum. Het bestuur 
van de stichting vergaderde op 7 maart, 25 april, 13 juni, 28 september 
en 12 december. 

Belangrijke onderwerpen waren de jaarrekening 2021, de gevolgen 
van de coronacrisis voor de exploitatie en het nieuw op te stellen 
 museumbeleid van de gemeente Súdwest-Fryslân dat voor het eerst 
sinds de herindeling van de gemeente wordt aangepast.

Vereniging Fries Scheepvaart Museum

De samenstelling van het bestuur was per 1 januari 2022 als volgt: 
Gerard Vellinga (voorzitter), Ko Smorenburg (secretaris), Kees Burghgraef 
(penningmeester), Oebele Brouwer, Toine Dinkelberg, Friso van Drooge, 
Jeannette Ritchi-Hofland, Floor de Vries en Bouwe Westerdijk. Tijdens 
de ALV op 11 mei 2022 zijn Floor de Vries, Toine Dinkelberg en Friso 
van Drooge afgetreden als bestuurslid. Als nieuwe bestuursleden werden 
Alies Koree, Marrit Nijboer en Klaas Schiphof gekozen. Het bestuur 
 vergaderde op 7 februari, 21 maart, 12 september en 21 november.

Onderwerpen die naast de herinrichting van het museum aan de 
orde kwamen waren het jaarverslag en de jaarrekening. Ook zijn er 
 concrete plannen gemaakt voor de verduurzaming van de monumentale 
 museumpanden. Het verenigingsbestuur werd hierbij als eigenaar van de 
panden geadviseerd door Johan Jorritsma van Buro Erfdiel. De plannen 
behelzen het vervangen van het glas aan de voorzijde van de panden en 
isolatie-verbeterende maatregelen bij de oude entrees van de panden. 
De plannen worden in de loop van 2023 uitgevoerd.

Het voltallige bestuur van de Vereniging Fries Scheepvaart Museum  
na de wissel van enkele bestuursleden in mei 2022.

Het museum is in 1938 opgericht door de  Vereniging 
Fries Scheepvaart Museum. Sinds 1976 wordt 
het  museum geëxploiteerd door de Stichting Fries 
Scheepvaart Museum. De vereniging ondersteunt het 
museum door het beschikbaar stellen van menskracht en 
financiën en door het beheer van de museumgebouwen, 
die allemaal eigendom zijn van de vereniging. Sinds 1986 
behartigt de stichting Museum de Fryske Winter de zaken 
die te maken hebben met de collecties in de IJszaal.

In 2022 hebben de besturen van de stichting en de 
 vereniging meermaals gezamenlijk vergaderd. Aan-
leiding hiervoor is de op handen zijnde herinrichting 
van het  museum die bestuurlijk zowel de stichting als 
vereniging raakt. Besloten is om met beide besturen 
en de medewerkers van het museum gezamenlijk de 
nieuwe koers voor de komende jaren uit te zetten. 
Een  inspirerend traject, waarvan een webinar (tijdens 
de lockdown) en aansluitend een brainstorm met 
 medewerkers en bestuursleden over de identiteit van 
het museum de aftrap vormden. 

Fondsen en sponsoren

Ontzettend blij waren we toen Visser Shipping te kennen gaf zich voor 
de komende drie jaar aan het museum te willen verbinden als nieuwe 
 ‘reder’, hoofdsponsor. Visser Shipping is een rederij met 5 container-
schepen en verzorgt transporten over zee door heel Noordwest- Europa. 
Douwe en Aleida Visser staan aan het roer van de rederij. Velen 
zullen Douwe wel kennen als schipper van het skûtsje ‘Doarp Grou’. 
Dat is hij al sinds 2005, en in die jaren werd hij maar liefst 6 keer 
 SKS- kampioen. Ook hebben we dit jaar twee nieuwe ‘stuurmannen’ aan 
ons rijtje  sponsoren mogen toevoegen, te weten Time2choose – elite 
 internet marketing en Brandmerck, beide uit Sneek.
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Hester Postma en Douwe Visser tekenen het sponsorcontract.



Erfenissen en schenkingen

u“Ik begon bij het museum als zaterdaghulp/ 
vakantiehulp, als vervanger van de conciërge. Ik 
zat in een kantoortje bij de entree. Een kassa was 
er niet, een geldbakje en bonnetjes en dat was het. 
De  bezoekers moesten we turven. De openingstijden 
waren van 10.00-12.00 uur en van 13.30 tot 17.00 
uur. Tussen de middag ging de deur op slot. Alle 
deuren hadden een aparte  sleutel, en ik zat er op zo’n 
zaterdag moederziel alleen. Suppoosten kwamen pas 
later, toen bleek dat er objecten werden gestolen. Ze 
werden soms gewoon van de muur geschroefd!”

“Omdat ik me verveelde kreeg ik typewerk te doen, 
op een typemachine. In 1991 werd ik voor een 
aantal uren aangesteld als datatypiste voor de 
auto matisering van de bibliotheek- en collectie-
registratie. In 2002 ging Jelmer Kuipers met 
 pensioen en mocht ik de boekhouding van hem 
overnemen. Toen werd ik wel echt in het diepe 
 gegooid. De boekhouding was nog niet geauto-
matiseerd, dus dat moest helemaal opgezet worden. 
Daar heb ik wel ontzettend veel van geleerd.” 

“Op het laatst was ik wat de boekhouding betreft, er 
wel aan toe om met pensioen te gaan.  Veranderingen 
in de software, steeds meer regels om aan te 
 voldoen, ik vond het best pittig om dat bij te houden. 
Maar het werk bij de balie had ik nog jaren kunnen 
doen. Het contact met de bezoekers, dat mis ik  
nog wel.”

“Op mijn laatste werkdag was ik mijn opvolger 
 Marjan aan het inwerken. Iemand vroeg of ik even 
naar beneden wilde komen. Daar bleek de gehoor-
zaal vol te zitten met vrijwilligers en collega’s, 
iedereen was er. Een hele grote verrassing! Tekenend 
voor het museum, het is ‘ien grutte húshâlding’, een 
tweede familie. Ik ging graag op vakantie, maar ik 
was ook altijd weer blij om naar mijn werk te gaan.”

“Toen ik net met pensioen was, was ik ook wel even 
‘onwennig’. Maar de dagen vullen zich snel. Binnen 
een week stond de voorzitter van het dorps huis op 
de stoep, of ik vrijwilligster wilde worden. Daar 
coördineer ik nu de reserveringen. Een flinke klus, 
maar wel heel leuk. En ik blijf als vrijwilliger bij  
het museum, ik heb al een paar keer de catering 
gedaan en samen met Dina bestier ik nog steeds  
de  museumwinkel. Ik hoef ‘mijn tweede familie’  
dus nog niet te missen!”

Aaltje Sprik (67) uit Scharnegoutum 
werkte 34,5 jaar bij de balie en deed 
de boekhouding van het museum. In 
september 2022 ging ze met pensioen.
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Ien grutte  
húshâlding

Aaltje Sprik

Besluit

Van verschillende leden kregen we de afgelopen jaren de vraag of het 
niet eens tijd werd om het jaarboek een nieuwe ‘look’ te geven. Samen 
met het bestuur van de vereniging hebben we aan deze oproep gehoor 
gegeven en zijn we met ontwerpbureau GREYD! aan de slag gegaan. 
Inhoudelijk is er niet veel veranderd: de historische artikelen, de 
aanwinstenlijst met de toelichting en het jaarverslag blijven behouden. 
Nieuw, en daar ben ik heel blij mee, is dat enkele museum medewerkers 
en vrijwilligers vertellen over hun band met het museum en waar zij aan 
werken. Op deze manier bieden we niet alleen een extra kijkje achter de 
schermen, maar laten we tegelijkertijd zien waar we met zijn allen voor 
staan: het borgen van ons Friese maritieme erfgoed en het vertellen van 
verhalen over Fryslân, Sneek en de ijssport.

Het komende jaar zal in het teken staan van de  herinrichting van de 
vaste presentaties in het museum. De eerste lijnen daartoe hebben we in 
2022 uitgezet. Een nieuwe conservator zal handen en voeten aan deze 
herinrichting geven. Ook vieren we met een jubileum lezing en enkele 
publieksactiviteiten het 85-jarig jubileum van het Fries Scheepvaart 
Museum. Bij deze vernieuwingsslag past ook een  vernieuwd jaarboek.

Ik wil hier mijn grote dank uitspreken aan GREYD!  concept-ontwerp uit 
Sneek dat voor ons het nieuwe ontwerp voor het jaarboek maakte.  
Het was een feest om samen met hen over de inhoud en vorm na te 
denken. Attie Brouwer en Henk Greydanus kwamen met een fris ontwerp 
dat naar ons idee uitstekend bij het museum past en waar we jaren mee 
vooruit kunnen.
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Aaltje Sprik in het kantoor van Houthandel  
Oppedijk in het museum.

In 2022 mochten wij weer een bijdrage van de P.W. Janssen’s Friesche 
Stichting ontvangen. Samen met de opbrengst van de schatkist in de 
hal van het museum kon daarmee een bedrag van € 1601,- worden toe-
gevoegd aan het aankoopfonds. De notaris van de heer M. J. H. Jansen uit 
Wageningen die na zijn overlijden in 2021 een deel van zijn maritieme 
verzameling en een legaat aan het museum naliet, meldde ons dat de 
afhandeling van de nalatenschap zoals aanvankelijk verwacht niet in het 
najaar van 2022, maar enkele maanden later zijn beslag zal krijgen. 
Het voordeel van schenkingen en legaten aan het museum is dat er geen 
belasting over betaald hoeft te worden. Legaten aan het museum zijn 
vrijgesteld van erfrecht en komen geheel ten goede aan het  museum. 
Schenkingen vallen onder de Geefwet. Bij de belasting aangifte mogen 
deze schenkingen als aftrekpost worden opgenomen en mag dit bedrag 
nog eens verhoogd worden met 25%. Legaten en  schenkingen worden 
meestal gedaan aan de  Vereniging Fries Scheepvaart Museum en 
komen ten goede aan het aankoopfonds van het museum. Periodieke 
 schenkingen, die worden aangegaan voor vijf jaren en die ook vallen 
onder de gunstige belastingregels voor culturele instellingen, komen  
ten goede aan de stichting. 



Tentoonstellingen Jaarverslag 2022
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De Mix Nederland | Windstil |  
Heleen Haijtema en Ger Dijs 

Onze collectie foto’s die Ger Dijs (1925-2009) maakte van het skûtsje-
silen, vormde het uitgangspunt en de inspiratiebron voor de foto-
tentoonstelling Windstil. Beeld maker Heleen Haijtema maakte een 
selectie van zijn werk, waarbij ze - lettend op de compositie en het 
 lijnenspel - vooral de momenten ‘tussen de actie’ uitkoos. De  dynamische 
vlakverdeling van de zeilen vormden het uitgangspunt voor haar eigen 
fotografie. Op verschillende plekken in de natuur bootste ze het stil-
staande zeil als vorm na en fotografeerde die op een windstil moment. 
En dat was nog best een uitdaging, in een stormachtige winter.

Windstil was de eerste in een serie tentoonstellingen van De Mix 
Nederland, die in elke provincie een hedendaagse fotograaf koppelt aan 
een historische collectie. Omdat de NS partner is van het project, was 
een deel van de expositie te zien op het plein voor het treinstation van 
Sneek. Joost Oomen schreef de inleidende tekst voor de tentoonstelling 
en de bijbehorende publicatie. Als programmaonderdeel van Arcadia, het 
vervolg op Leeuwarden-Fryslân 2018, trok Windstil nieuw, kunstminnend 
publiek naar ons museum. Ook de media en liefhebbers van het skûtsje-
silen wisten de tentoonstelling te waarderen. De opening werd goed 
bezocht en de rondleiding die Heleen Haijtema zelf gaf trok een klein, 
maar zeer geïnteresseerd publiek.

(22 april t/m 28 augustus)

Kiek, su was Sneek 

Stel je voor, je gaat terug in de tijd en loopt door het Sneek van 100 
jaar geleden. Wat zou je dan zien? Die vraag probeerden we, in samen-
werking met de Vereniging Historisch Sneek, te beantwoorden in de 
tentoonstelling Kiek, su was Sneek. 

Het straatbeeld was 100 jaar geleden heel anders als nu. Zo wemelde 
het aan de kade van het Kleinzand van de beurtscheepjes, en reed 
er een tram op de Jousterkade. Bijzondere gebouwen zoals de Waag 
aan het Leeuwenburg en de Joodse Synagoge aan de Wijde Burgstraat 
stonden er nog, en de Singel was nog niet gedempt. Toch is er ook nog 
heel veel van die tijd bewaard gebleven en terug te zien. 

Bij de expositie organiseerden we lezingen en stadswandelingen, we 
stelden de Waterpoort open en hielden zelfs een pubquiz over Sneek. 
Zo werd Kiek, su was Sneek in de korte tijd dat hij stond een heuse 
 manifestatie, waarmee we het Fries Scheepvaart Museum als stads-
museum van Sneek op de kaart hebben gezet. Veel Snekers kwamen 
een kijkje nemen en zelfs de ‘mannen van de Eierbrugge’ kwamen 
langs. Door het laatste weekend geen entree te vragen, kon iedereen 
die dat wilde het museum bezoeken en daar werd gretig gebruik van 
gemaakt. In 2023 staat een tweede editie van Kiek, su was Sneek op de 
planning, dan met de focus op de sportverenigingen in de stad.

(19 februari t/m 10 april)

In love with Cecilie | Tall Ships Races 

De Willemshaven in Harlingen vormde het decor voor een bijzondere 
buitententoonstelling die we samen met museum het Hannemahuis 
maakten tijdens de Tall Ships Races. Op grote doeken toonden we de 
mooiste foto’s die de jonge Australische journaliste Pamela Bourne 
in de jaren ’30 maakte aan boord van de windjammer Herzogin 
Cecilie. Het was in die tijd het snelst varende zeilvrachtschip ter 
wereld.  Pamela werd verliefd op het schip, en op diens kapitein Sven 
Erikson. De love story kende deels een gelukkig einde. De windjammer 
 strandde voor de kust van Engeland, maar Pamela en Sven trouwden 
en leefden nog lang en gelukkig. Hun dochter Freya Darby, inmiddels 
ouder dan 80 jaar, stelde de foto’s ter beschikking en kwam zelfs naar 
 Harlingen om het resultaat te bekijken.

Middels QR-codes konden bezoekers van de Tall Ships Races de 
verhalen lezen die bij de foto’s hoorden. De codes werden 4257 keer 
gescand, maar met 300.000 bezoekers voor het evenement kunnen 
we zeker stellen dat veel meer mensen de tentoonstelling hebben 
bekeken.

(14 t/m 17 juli)

Expeditie Sterke Yerke, 
van olievervuiling tot plastic soup 

Avontuur, spanning, en een boodschap: Sterke Yerke heeft het allemaal. 
Een verhaal dat leest als een jongensboek en een prachtig gegeven voor 
een familietentoonstelling. In Expeditie Sterke Yerke vertelden we het 
historische verhaal van de vier jonge mannen uit Leeuwarden die een 
vlot bouwden, en ermee de Atlantische Oceaan overstaken. Toen deden 
ze onderzoek naar de olievervuiling op zee. Veertig jaar later varen ze 
met een nieuw vlot op de Waddenzee. Nu om schoolkinderen bewust te 
maken van de plastic soup. En ook dat actuele thema lichtten we uit in 
de tentoonstelling.

Het team Educatie maakte er een echte doe-tentoonstelling van, waarin 
kinderen zelf vlotten bouwden, proefjes deden, plastic uit de vijver 
visten met de van afstand bestuurbare plastic hunter en plastic leerden 
recyclen. In het bijbehorende educatieve programma voor school groepen 
gingen de leerlingen dieper in op het proces van plastic recycling, onder 
andere met mooie voorbeelden van sponsor Lankhorst Engineered 
 Products en met de shredder en de moulder die we huurden van de 
Jutfabriek op Terschelling.

Wethouder Petra van den Akker opende de tentoonstelling, samen met 
de bemanning van de Sterke Yerke IV, nadat het vlot met veel bombarie 
was komen aanvaren. Het hele weekend was de entree gratis, waren er 
extra activiteiten in het museum, en lag het Sterke Yerke-vlot aan de 
Bothniakade achter het museum. Een druk maar gezellig weekend waarin 
we veel bezoekers mochten verwelkomen. In de vakanties, maar ook in 
de weekenden en op schoolvrije dagen, kwamen er (groot)ouders met 
kinderen naar het museum om de tentoonstelling te bekijken en beleven. 
Zo konden we op onze eigen manier de Sterke Yerke steunen in de strijd 
tegen de plastic soup.

(25 september t/m 5 maart)
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Van kleine activiteiten zoals een 
workshop tot grote evenementen als een 
theatervoorstelling: in 2022 hebben we 
veel georganiseerd om mensen op een 
andere manier te laten kennismaken 
met het Fries Scheepvaart Museum, 
geschiedenis in het algemeen en onze 
collecties in het bijzonder. 

Niet chillen maar drillen
Als ludiek protest tegen de lockdown voor 
de cultuursector, riep de Museumverenig-
ing op om voor 1 dag het museum in een 
sportschool te veranderen. Op 19 januari 
verzorgde ‘kapitein’ Atze Osinga een lesje 
nautische gymnastiek. Een actie die veel 
aandacht opleverde in de regionale media.

Ledenreis
Na twee jaar pauze vanwege corona kon 
de ledenreiscommissie weer een mooi 
uitstapje organiseren. Op 15 juni ging een 
select gezelschap met de bus de provincie 
door, met Gabriël Vriens als gids. Onderweg 
naar Museum Warten en It Damshûs in Nij 
Beets, vertelde hij over de vorming van 
het landschap en wat daar tegenwoordig 
nog van terug is te zien. Een boeiende en 
bovenal gezellige dag dicht bij huis.

Buitenlands bezoek
Op uitnodiging van de provincie en de 
gemeente bracht een delegatie uit de 
Japanse stad Kurobe in augustus een bezoek 
Súdwest-Fryslân. Aanleiding is het 50-jarig 
bestaan van de stedenband tussen Sneek en 
Kurobe, die is ontstaan toen ritsenfabrikant 
YKK zich hier vestigde – als eerste Japanse 
bedrijf in Nederland. Hester Postma ontving 
burgemeester Takekuma en zijn delegatie, 
samen met gedeputeerde Sietske Poepjes 
en wethouders Marianne Poelman en Petra 
van den Akker in het museum en gaf ze een 
rondleiding. Iedereen was onder de indruk 
van onze rijke collecties.

Pubquiz
In de Nationale Museumweek organiseerden 
we bij de gelijknamige tentoonstelling, 
de allereerste Kiek, su was Sneek-pubquiz. 
In zes rondes testten de teams op 7 april 
hun kennis over Sneek. Presentator en 
 quiz- koningin Nynke de Jong praatte het 
geheel met de nodige humor en anekdotes 
aan elkaar. Aan het eind van de avond ging 
het team van de Vereniging Historisch 
Sneek er met de winst vandoor, een team 
van  ambtenaren van de gemeente Súdwest- 
Fryslân werd een goede tweede. Veel teams 
willen revanche, dus volgend jaar nieuwe 
rondes, nieuwe kansen!

Vrijwilligersuitwisseling
Vrijwilliger zijn bij een museum is ‘een vak 
apart’ en daarom werd er door het netwerk 
Zuiderzeecollecties een  uitwisseling op 
poten gezet met het Edams Museum en 
het Wieringer Eilandmuseum Jan Lont. 
Op 12 september kwamen de Edammer 
en Wieringer vrijwilligers naar Sneek om 
een kijkje in de ‘keuken’ van het Fries 
Scheepvaart Museum te nemen. Alle 
 deel nemers waren enthousiast, dus in 2023 
wordt er opnieuw zo’n ochtend gehouden.

Museumnacht FRL
Voor het eerst organiseerde de Museum-
federatie Fryslân een provinciale 
 museumnacht. Maar liefst 20 musea uit 
Fryslân openden op 17 september ’s avonds 
de deuren. In samenwerking met museum 
en werkplaats Houtstad IJlst voer er een 
praam tussen beide locaties. In IJlst was er 
een workshop ambachtelijk houtsnijden, bij 
ons een ‘Blind Date met een museumstuk’ en 
als afsluiting een Sneker borrel. De jongere 
 doelgroep die Museumnacht FRL beoogt, 
moet de weg naar Sneek nog wat vinden. 
Maar het concept is zeker voor herhaling 
vatbaar!

In het kader van de Maand van de 
Geschiedenis gaf Anita Hyde op 26 oktober 
een korte lezing over scheeprampen bij de 
het seniorencafé in de bibliotheek in Sneek. 
Na afloop kwam een aantal toehoorders ook 
nog even naar het museum.

Lezingen 
Klimaatverandering zó uitleggen, dat  iedereen het be-
grijpt. Marc ter Horst doet het in zijn boek ‘Palmen op 
de Noordpool’ en gaf op 20 februari een interactieve 
lezing mét klimaatquiz, voor kinderen  
en volwassenen.

Adwin de Kluyver voer met de Bark Europa naar 
Antarctica en beschreef zijn reis, en die van de 
bijzondere mensen die hem voorgingen in zijn boek 
‘Niemandsland’. Hij vertelde er onderhoudend over 
op 16 maart.

In maart en april verzorgde Gabriël Vriens een serie 
lezingen over de ‘parels’ van Friesland: de kerken, 
stinzen en states, boerderijen en molens die zo 
kenmerkend zijn voor onze  provincie. Hij mocht weer 
rekenen op een groot aantal enthousiaste cursisten.

Het portret van kapitein Adriaen Slijp dat de Otte-
ma-Kingmastichting in 2021 ver wierf en aan ons in 
bruikleen gaf, vormde de aanleiding voor een lezing 
van André Buwalda en Jeroen Punt. Zij verdiepten 
zich in de Friese regimenten en op 13 april deden ze 
hun onderzoek uit de doeken.

Luna Waterstad
In de herfstvakantie werd Sneek tien avonden lang prachtig verlicht door lichtkunstwerken 
en mediakunstinstallaties. De binnentuin van het museum was een van de locaties van het 
festival, Luna Waterstad. De Japanse kunstenaar Norimichi Hirakawa toonde er een grote 
videoprojectie, geïnspireerd op de band tussen Sneek en Japan. De eerste avond zat de  
loop er al goed in en vanaf de tweede avond was het zo druk dat de bezoekers in rijen in  
de  gangen en soms zelfs voor de deur stonden. Onze vrijwilligers leidden dit fantastisch  
in goede banen waardoor de bezoekers geduldig bleven wachten. 
 

In totaal telden we deze week ruim 11 duizend bezoekers voor  
Luna in het museum, waarvan een mooi aantal overdag terugkwam  
met de kortingskaarten die we uitdeelden.

Scheepsrampen in 
het seniorencafé
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Op 18 mei ging de film ‘Erfskip’ in première in het 
museum. Daan Visser maakte deze  documentaire 
over de familie Van Klink uit Workum, die al 
 generaties lang houten boten bouwt. De film is nog 
steeds te  bekijken op de website van het museum.

De eerste lezing in het najaar werd  verzorgd door Mark 
Hilberts. Hij vertelde op 26 oktober op uitnodiging van 
de Stichting De Fryske Winter over zijn pas verschenen 
biografie over Jeen van den Berg.

Op 11 december gaf Frits Riemersma het eerste 
‘plastic soup-college’ in een serie van vier. Hij ging 
eind jaren ’70 als bioloog mee op de Sterke Yerke en 
deed aan boord onderzoek naar de olievervuiling op 
zee. Nu trekt hij ten strijde tegen de plastic soup. Een 
avontuurlijk verhaal voor jong en oud!



s
Sietse Wierda in de deuropening 
van Kleinzand 18.

Sietse Wierda (59) uit Sneek is sinds 
2009 stadsgids bij het Fries Scheepvaart 
Museum. In 2022 nam hij het initiatief 
voor de theatervoorstelling Door het 
donker, die in november elf keer werd 
opgevoerd in het museum.

“Zo nu en dan organiseert het museum nacht-
wandelingen. Die wilde ik wel eens wat spannender 
maken. Het leek me mooi om op sommige plekken een 
kort toneelstukje op te voeren. Na corona was het wel 
weer tijd voor wat reuring in de stad. We zijn gaan 
brainstormen, en op een bepaald moment vertelde ik 
het verhaal van de verzetsfamilie Lever. Lucienne van 
der Meulen, de regisseur, en Hester kregen er kippenvel 
van. Zo ontstond het idee om er een theatervoorstelling 
over te maken. In het museum, op de plek waar ze in de 
oorlog woonden.”

“Ik had geen idee dat het zo groot zou worden. Maar het 
begon te leven en ineens ging de kaartverkoop heel snel. 
Ik ben bij de repetities gaan kijken en ik kreeg het echt 
even te kwaad. Toen wist ik: dit is echt een aangrijpend 
stuk. Bij de voorstellingen zat ik elke keer in de zaal, 
ik zag het publiek er in op gaan. Zoveel emotie. De 
avonden vlogen om en ik voelde aan alles: dit is nog 
niet klaar. Te weinig mensen hebben het nog gezien. 
Hopelijk kunnen we het met de herdenking van 80 jaar 
bevrijding nog een keer spelen.”

“Het verhaal blijft me boeien. De vraag: wat zou jij 
doen? Kies je voor je familie, of sleep je ze mee? Ik weet 
zelf het antwoord ook niet. Ik denk dat puur het geloof 
de drijfveer is geweest van de Levers. De kroon der 
rechtvaardigheid, daar deden ze het voor.“

“Ik las eens een quote van de schrijver en filosoof 
George Santayana die me heel erg aanspreekt: ‘Those 
who cannot remember the past are condemned to 
repeat it.’ Verhalen moeten we door blijven vertellen. 
In welke vorm dan ook. De strekking moet kloppen, 
maar het moet ook leuk zijn. Het mag best een beetje 
smeuïg. Ik krijg er ook energie van om te vertellen. Als 
ik bijvoorbeeld met een groep Snekers op pad ben en 
ze een straatje laat zien waar ze het verhaal nog niet 
van kennen. Dat vind ik mooi. Sneek heeft zoveel mooie 
verhalen. Ik weet er zo nog wel een paar die we op 
een actieve, andere manier zouden kunnen vertellen. 
Met vertellers, zangers, noem maar op. Dus wie weet 
 brengen we weer eens wat moois op de planken.” 
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Door het donker 
Heerst er normaalgesproken na vijf uur 
altijd een serene rust in het museum, in 
november was het rond die tijd juist een 
drukte van belang. Acteurs druppelden binnen 
en vrijwilligers maakten zich op voor de 
ontvangst van elke avond 100 bezoekers 
voor de voorstelling Door het donker.  
Het theaterstuk, geschreven door Peter 
Sijbenga en geregisseerd door Lucienne 
van der Meulen, gaat over de verzets-
familie  Lever en werd opgevoerd op de plek 
waar ze in de oorlog woonden en werden 
gearresteerd: Kleinzand 18. Bij de première 
op 16 november - de dag waarop de inval 
plaatsvond - waren ook de kinderen en 
kleinkinderen van Meta Lever en andere 
 betrokken verzetsmensen aanwezig. Voor 
hen was het heel aangrijpend om het 
 verhaal van hun (groot)ouders gespeeld te 
zien worden, en ook voor de acteurs was 
het een hele bijzondere avond. In totaal 
werd de voorstelling 11 keer gespeeld  
voor  publiek, waarvan drie keer voor 
scholieren van CSG Bogerman. Omdat 
alle voorstellingen al in september waren 
uitverkocht en de recensies in de  regionale 

Kerstborrel
Gezellig met alle vrijwilligers het jaar afsluiten 
deden we op 20 december met een borrel. De 
gehoorzaal was, net als de stijlkamers en de 
entree van het museum, prachtig versierd met 
kringloop-kerstversiering. Aan de hand van 
een fotopresentatie keken we terug op de 
mooie activiteiten en evenementen die er in het 
museum hebben plaatsgevonden. En natuurlijk 
brachten we een toost uit op een veelbelovend 
nieuw jaar!

Behalve bij de evenementen die we als 
museum zelf organiseerden of waar we bij 
aanhaakten, ontvingen we dit jaar ook een 
flink aantal groepen die voor hun bijeen-
komst onze Gehoorzaal wilden gebruiken.
Een paar voorbeelden:

-  De Vereniging Historisch Sneek hield  
in maart de Algemene Leden vergadering 
in het museum, natuurlijk een extra 
geïnteresseerd publiek voor Kiek,  
su was Sneek. 

-  De jongste telgen van de familie 
 Brenninkmeijer kregen met behulp van 
Jan Visser een introductie in hun Sneker 
familiegeschiedenis. 

-  Op 12 april was de verkiezing van 
de Friese Ondernemer van het 
Jaar. Drie keer gaf Wayer Yachts uit 
Heeg voor honderd man een korte 
 bedrijfs presentatie. Aan het eind van  
de  middag kwamen ze als winnaar uit 
de bus! 

-  Tachtig leerlingen van RSG Magister 
Alvinus gingen in debat over ‘het beste 
idee van de RSG’. Collega Merijn van 
Veen trad op als jurylid. 

-  Directeur Hester Postma ontving een 
groep cursisten ‘Snekology’, om ze de ins 
en outs van het museum te vertellen. 

-  Ook de uitgestelde uitreiking van de 
Waterpoorter en de voorjaarsbijeenkomst 
van de Wurkgoep Maritime Skiednis 
vonden plaats in het museum.

In totaal ontvingen we in 2022 2197 
mensen verdeeld over 89 groepen. Dat was 
niet alleen voor de zakelijke verhuur, maar 
ook bijvoorbeeld busmaatschappijen die 
met groepen toeristen ons museum kwamen 
bezoeken, families die een verjaardag 
 vierden of collega’s die als onderdeel van 
hun personeelsuitje langskwamen. Vaak 
werden ze door de vrijwilligers van de 
catering in de watten gelegd met koffie en 
oranjekoek, en kregen ze een rondleiding.

Stadswandelingen
De stadswandelingen waren in 2022 erg in 
trek. Maar liefst 91 keer ging een van onze 
gidsen op pad met een kleine of grotere groep 
geïnteresseerde  wandelaars, in totaal 902 
mensen. In het kader van de tentoonstel-
ling Kiek, su was Sneek waren daar ook een 
paar thematische  wandelingen bij, zoals de 
winterwandeling en de architectuur wandeling. 
De open middagen van de  Waterpoort werden 
ontzettend druk bezocht, zowel de twee die 
we zelf organiseerden in april, als die tijdens 
de Sneekweek. Honderden mensen klommen 
naar boven, en de stadsgidsen ontvingen ze 
allemaal met open armen en een goed verhaal. 
Ook bij de Open Monumentendag op 10 
september stonden onze gidsen klaar in de 
Waterpoort, het carillon van de Martinikerk en 
in het Bestjoershûs.

Verhalenavond
Al sinds 2018 organiseert theater gezelschap 
Pier21 in november de  Verhalenavond. Als 
museum bieden we op zo’n avond graag een 
podium aan mooie, persoonlijke verhalen. Maar 
omdat op 18 november ook de voorstelling Door 
het   donker speelde in het museum,  ont vingen 
we deze keer de bezoekers in de  Waterpoort. 
Van daaruit nam verhalen verteller John Ebink 
twee keer een groep van 20 mensen mee de 
stad door, langs plaatsen van herinnering aan 
de oorlog in Sneek.media ontzettend lovend zijn, is de vraag 

om het  nogmaals te spelen groot. Er zijn 
plannen om in 2025, bij de viering van  
80 jaar  bevrijding, aan deze vraag tegemoet 
te komen.

Meta Lever zelf kon niet aanwezig zijn bij 
de première. Dit is voor haar, op 96-jarige 
leeftijd, te emotioneel. Op 4 mei 2022 
bracht ze met haar zoon en schoondochter 
en in het bijzijn van de burgemeester, voor 
het laatst een bezoek aan het Kleinzand 
18. Bij de dodenherdenking in Sneek legde 
ze bloemen en las Henk van der Veer een 
gedicht voor dat hij schreef over haar en de 
gebeurtenissen rondom haar familie.

Groepsontvangsten

Dit is nog
niet klaar

Sietse Wierda
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Anneke van Aalzum in het kindermuseum.

Anneke van Aalzum (62) uit Joure 
begon in 2020 als vrijwilliger bij het 
team Educatie. Ze was een van de vijf 
museumdocenten die het afgelopen jaar 
naar de basisscholen toe gingen met een 
techniekprogramma voor de groepen 1 
tot en met 4. In totaal bezochten ze  
81 klassen in de provincie.

In de bron 
ben ik een juf

Anneke van Aalzum

“We gaan met het techniekprogramma door de tijd 
heen. We beginnen bij de boomstamkano en eindigen 
met een zonnecelbootje. Je hebt het dan over de materi-
alen, de ontwikkelingen in het scheepsvervoer en uitein-
delijk leggen de kinderen zelf een elektrisch circuitje 
aan, waarmee ze een propeller op zonne-energie laten 
draaien. Dat is zo leuk om te zien. Het is helemaal nieuw 
voor ze, ze moeten logisch nadenken, en dan komen er 
ook onverwachte talenten bovendrijven. Het ene kind 
heeft het propellertje zomaar draaien, terwijl anderen 
veel langer moeten zoeken.” 

“De leerkrachten reageren enthousiast, en soms ook 
een beetje verbaasd: Wow, hier gebeurt echt wat! De 
groepsdynamiek verandert, en in een uurtje tijd bieden 
we de kinderen heel wat aan. Voor de scholen is het 
ideaal, want die vinden het best lastig om vorm en 
inhoud te geven aan het techniekonderwijs. Wat we 
doen is de leerlingen kennis laten maken met techniek, 
in historisch perspectief. Het is niet een compleet 
onderwijsprogramma, maar het maakt de kinderen wel 
nieuwsgierig.”

“In de bron ben ik een juf. Ik heb de lerarenopleiding 
gedaan, maar werkte nooit in het onderwijs. Wel was er 
altijd een link, ik gaf workshops en organiseerde leer-
dagen bijvoorbeeld. Toen ik aan het herstellen was van 
een burn-out, zag ik dat het museum vrijwilligers zocht 
voor Educatie. Ik belde Anke en een half uur later zaten 
we al aan de koffie. Onbedoeld is het vrijwilligerswerk 
een soort van re-integratie voor me geworden. En ik 
vind het zo’n fijne plek, dat ik gewoon blijf!”

“Ik had nooit gedacht dat ik het primair onderwijs zo 
leuk zou vinden. De kinderen zijn ontvankelijk, ze staan 
helemaal open. Als je wat met ze gaat doen, zijn ze snel 
enthousiast. Ik zie ze het uitproberen en blij worden. En 
daar word ik zelf ook blij van! Ik ben wel van de inhoud. 
De link met cultuur, het doorgeven van erfgoed, dat ik 
daaraan mee mag werken vind ik fantastisch.”
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Schoolprogramma’s
Door corona kwam het schoolbezoek na de 
 korte lockdown in januari langzaam op gang. 
Wel ging een aantal vrijwilligers van het 
E-team, te weten Anita Hyde, Anneke van 
Aalzum, Atze Osinga, Herman van Schie en 
John Ebink met het techniekprogramma naar 
de scholen toe.  
In de periode van 24 januari tot en met 5 juli 
gingen zij bij maar liefst 81 schoolgroepen 
in de gemeente Leeuwarden op bezoek. Met 
een koffer vol materialen verzorgden zij 
voor de groepen 1 tot en met 4 een les ‘van 
 boomstamkano tot zonnecelbootje’.

In totaal kwamen er in 2022 101 school-
groepen naar het museum. Dit waren vooral  

leer lingen uit het basisonderwijs, maar er 
kwamen ook enkele HAVO-klassen langs en 
studenten van de Maritieme Academie uit 
Harlingen. Al deze groepen werden ontvangen 
door  educatoren Anke Roorda en Merijn van 
Veen en de 17 vrijwilligers van het E-team. 
Dit team werd in 2022 versterkt met Vincent 
Veeger en Sia de Goede. Aan het begin van 
het jaar liep Nynke Jamin van de Piet Bakker 
school enkele weken stage in het museum.

In het kader van de Gouden weken waarin op 
scholen na de zomer vakantieperiode veel 
aandacht wordt besteed aan groepsvorming en 
dynamiek in de klas ontvingen we in totaal 500 
leerlingen van het openbaar onderwijs in Sneek.

In samenwerking met docenten van het 
 Bogerman College werd een lesbrief ontwik-
keld bij de theatervoorstelling Door het donker.  
In totaal bezochten 247 leerlingen van de 
MAVO, HAVO en VWO van het Bogerman 
College de voorstelling waarvoor een speciale 
editie voor het onderwijs was geschreven. 
Deze lesbrief en voorstelling sluiten aan bij 
onze ambitie ook meer programma’s voor het 
voortgezet onderwijs aan te bieden.

Kidsproof
Trots zijn we op het feit dat het Fries 
Scheepvaart Museum eind 2022 opnieuw 
 kidsproof is verklaard door de jonge museum-
inspecteurs. Kinderen beoordeelden ons 
museum met een 9,25. We werden zelfs tot 
provinciewinnaar gekroond. Het hele jaar 
2023 mogen we deze titel dragen. In totaal 
zijn drie Friese musea kidsproof bevonden, 
ook het Natuurmuseum Fryslân in Leeuwarden 
en het Koninklijke Eise Eisinga Planetarium in 
Franeker hebben dit predikaat gekregen.

Kinderboekenweek
Zoals ieder jaar ontwikkelden Anke en Merijn 
bij het thema van de  kinderboekenweek een 
educatief programma. Het thema Gi-ga-Groen 
sloot naadloos aan bij de expositie over Sterke 
Yerke. Jammer genoeg kwamen er minder 
schoolgroepen op af dan we doorgaans gewend 
zijn. Bij navraag bij scholen bleek dat het aan-
bod bij dit thema zeer groot was, en dat veel 
scholen de voorkeur gaven aan een programma 
in de natuur.
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Schilderen met schelpen, tekenen met touw, 
creaties maken van klei: in de voorjaars-
vakantie konden kinderen samen met hun 
(groot)ouders de ‘crea-bootcamp’ doen. Zo 
leerden ze verschillende materialen kennen en 
maakten ze meerdere kunstwerkjes met een 
maritiem tintje. Het was als vanouds gezellig 
druk in het museum!

Vlak voor de meivakantie werd het scheeps- 
abzee bij de ingang van het kindermuseum ge-
plaatst. In een hele grote zoekplaat zitten alle 

letters van het alfabet verstopt. Heb je de letter 
gevonden? Dan mag je een vakje openkrassen!

Zeilen met een klomp werd vroeger veel door 
kinderen gedaan. De hele zomervakantie lang 
lagen in de museumvijver een paar echte 
wedstrijdklompen klaar om het uit te proberen. 
Slechts een paar kinderen haalden een nat pak!

De herfstvakantie begon traditiegetrouw met 
de Coole Kidsnacht op 14 oktober. Van allerlei 
soorten plastic maakten kinderen bootjes, die 

ze met een lichtje erop mochten testen bij de 
donkere museumvijver. Een sfeervolle en crea-
tieve avond! In de herfstvakantie gaven we ook 
workshops waarin je je eigen Sterke Yerke-vlot 
kon bouwen van een houten bouwpakket. 

Jong en oud lieten in de kerstvakantie 
de  hersens kraken bij het Sterke Yerke 
 vlotten-spel. In de Gehoorzaal lagen grote 
 spel borden klaar, waarmee je moest zorgen  
dat het vlot via de juiste route zo snel  mogelijk 
bij zijn  bestemming kwam.

Schoolvakantie-activiteiten



Campagnebeeld Door het donker,
Gedempte Pol, oktober 2022
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In 2022 organiseerden we veel activiteiten in het 
 museum, die behalve nieuwe bezoekers ook naams-
bekendheid en zichtbaarheid voor het museum 
 genereerden. Het aanhaken bij grote provinciale 
 evenementen zoals Arcadia, Help pake en beppe de 
 vakantie door, en de aller eerste Museumnacht FRL 
 droegen daar in grote mate aan bij. Ook de zichtbaar-
heid in Sneek was een belangrijk speerpunt dit jaar. 
Voor de tentoonstelling Kiek, su was Sneek stonden er 
in april twee weken lang rond wegborden in en om de 
stad en in september deden we dat nogmaals voor de 
theater voorstelling Door het donker. Deze beide ‘outdoor- 
campagnes’ ondersteunden we met online advertenties 
op de website van Groot Sneek en op sociale media.

Voor Windstil draaiden we een campagne met spotjes op radio en tv en 
banners op de website en nieuws-app van Omrop Fryslân. We plaatsten 
advertorials over de tentoonstelling in bladen voor een kunstminnend 
publiek zoals de Kunstkrant en de Museumkrant, maar brachten hem 
ook onder de aandacht in bijvoorbeeld de Skûtsjekrant. Leuk om in 
dit verband te noemen was de samenwerking met de NS. Er stond een 
buitententoonstelling voor het station in Sneek en in de treinen van de 
NS waren spotjes te zien.

Voor het plaatsen van advertenties kiezen we steeds vaker online media. 
Vooral omdat je dan heel gericht op een bepaalde doelgroep kunt sturen, 
en daardoor meer effect bereikt. Bovendien zijn de resultaten goed 
te meten, in tegenstelling tot adverteren in traditionele media of bij 
buitenreclame. Een voorbeeld hiervan is de samenwerking met Kidsproof 
Fryslân, een website waarop ouders (vooral moeders) inspiratie opdoen 
voor uitjes met het gezin. Door hier onze activiteiten en speurtochten 
voor kinderen op te plaatsen, vinden steeds meer gezinnen hun weg 
naar het Fries Scheepvaart Museum. Ook zetten we voor deze doelgroep 
vaak Facebook-advertising in, waardoor er gesponsorde berichten op 
 Facebook en Instagram verschijnen in de tijdlijn van ouders en groot-
ouders met jonge kinderen.

Naast reclame maken is free publicity ook een belangrijke pijler onder 
het werken aan de zichtbaarheid van het museum. Daar hebben we nooit 
over te klagen gehad, en ook dit jaar verschenen er weer volop berichten 
over het museum in de media. Van Groot Sneek tot de NOS wisten 
 journalisten ons te vinden. Regelmatig waren we te gast bij het radio-
programma Op&Ut van Omrop Fryslân om te vertellen over een nieuwe 
tentoonstelling. De Leeuwarder Courant interviewde Heleen Haijtema, 
was bij de 75e techniekles die onze educatoren verzorgden op scholen in 
de gemeente Leeuwarden, en maakte een groot artikel over het openings-
weekend van Expeditie Sterke Yerke. Ook het Friesch Dagblad kwam met 
regelmaat langs, bijvoorbeeld toen het schilderij van de Scandinavische 
houthaven van Van Wieringen op zaal werd gehangen. Groot Sneek is 
ook van groot belang als het gaat om free publicity, alle persberichten 
publiceren ze op hun website en bij onze activiteiten mogen we vaak een 
journalist van hen ontvangen.

Het aantal volgers op onze sociale media-kanalen groeit gestaag, en 
twee vrijwilligers zorgen ervoor dat zij wekelijks een paar keer op mooie 
pareltjes uit onze collectie worden getrakteerd. Daarnaast gebruiken we 
deze kanalen om de exposities en activiteiten onder de aandacht te bren-
gen. E-mail en de website zijn hier ook belangrijke middelen voor. Leden 
en andere geïnteresseerden krijgen regelmatig een digitale nieuwsbrief 
in hun inbox en scholen en ouders houden we via de digitale Scheeps-
maat op de hoogte. Daarnaast plaatsen we alle tentoon stellingen en 
activiteiten op digitale platforms zoals de uit-agenda van Visit  Friesland 
en Museum.nl. Kortom: we werken op alle mogelijke manieren aan meer 
naamsbekendheid en zichtbaarheid van het museum.
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We werken op 
alle mogelijke 
manieren aan meer 
 naamsbekendheid 
en zichtbaarheid  
van het museum.


